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Polní den cukrovky 
v Unčovicích 2023

Sugar Beet Field day 2023 in unčovice

Tradiční, již 29. polní den cukrové řepy v Un
čo vicích proběhl 5. 9. 2023. Po zahájení progra mu 
měl každý z účastníků možnost seznámit se s vel
kým množstvím techniky firem Bednar, John Deere 
a Leading Farmers. Během celého do po ledne 
pro bíhala zajímává ukázka práce auto nomního 
pol ního robota AgXeed AgBot 5.115T2, který 
všem přítomným poodhalil možnou bu douc nost 
země dělství. Součástí programu byla také možnost 
pro hléd nout si poloprovozní odrůdové pokusy 
cukrové řepy a vše pak prodiskutovat v jed nom 
z mno ha stánků osivářských firem.

Při této příležitosti se již druhým rokem usku
tečnila členská schůze Svazu pěstitelů cukrovky 
Moravy a Slezska s tím, že letos se jednalo o schůzi 
volební. K výz namným hostům, kteří se zúčastnili, 
patřil především náměstek ministra zemědělství 
Ing. Miro slav Skřivánek, předseda agrární komory 
Ing. Jan Doležal a výkonný ředitel SPC Čech Ing. 
Jan Křováček. Na programu byla celá řada témat 
souvisejících s pěstováním cukrové řepy, byla 
před nesena zpráva o fungování svazu za uplynulé 
období a byl schválen plán činnosti na rok ná
sle dující. Všechny tyto materiály budou zaslány 
členům svazu formou zápisu. Mezi nejdůležitější 
infor mace, které zazněly, však patřilo, že cukrovka 
bude i nadále zařazena mezi citlivé komodity, 
s čímž souvisí podpora formou dotací a vyšší 
vratky z tzv. zelené nafty. Národní dotace v roce 
2024 jsou předmětem intenzivních jednání, ale 
i zde se očekává pokračování dotace 3.i (uznané 
osivo) a zřejmě dojde k přehodnocení dotace 3.k 
(me cha nická likvidace plevelné řepy), která byla 
v letošním roce zrušena. Je všeobecně známo, 
že letos je poslední rok neonikotinoidního mo
ření osiva řepy. I přesto jsme podali na ÚZÚZ 
žá dost o výjimku, neboť toto rozhodnutí považuje 
na pros tá většina pěstitelů za čistě politické, bez 
při hléd nutí k odborným názorům. V neposlední 
řadě je potřeba zmínit ,,nové eroze“ pro rok 2024, 
které se stanou nosným tématem podzimních jed
nání na ministerstvu zemědělství, kdy se svaz bude 
samozřejmě snažit vyjednat co možná nej lepší 
podmínky pro cukrovou řepu. Děkuji všem, kteří 
se zúčastnili členské schůze, a přeji Ing. Miladě 
Raškové Měsícové, která obhájila post před sedkyně 
SPC Moravy a Slezska, mnoho úspě chů v dalším 
období a nám všem dobré výnosy cuk rové řepy.

Pavel Kašing, SPC Moravy a Slezska

Obr. 2. Ukázka práce auto nomního pol ního robota AgXeed AgBot 5.115T2

Obr. 1. Firemní stánky na 29. polním dnu cukrové řepy v Unčovicích

Obr. 3. Z jednání členské schůze Svazu pěstitelů cukrovky Moravy a Slezska


